
nomTapeea nnalieea y roToey.

fOJI. 15. 6eorpDJI, cenreM6ĐD H OKT06ĐD 19n. Cs. 5.

rEOIDfTJIP[KH H rfOl(ET[KH
fJIRCHHK

Doroa YJIDVJKeit,a reoMeropo H reo.aera Kpon,esaae J~rocnnsHJe
A11,npana I'enpara 68 5EOrPA,l]. A11,MepaJia I'enpara 68

Ype.11HHUJTBO H
8llMHHHCTp81.lHj8

fenp8TOB8 y n m 68

BnacHHK aa Fn. ynpasy MnJiae
MpaeJbe aap. nOCJl8HHK.

YpellHHK AneKcae11,ap I<ocTel:i
HHlKHlbep

Jll3JJ83H y nsa Me
ceua jenaanyr.
Iloienaaa 6poj

10 llHH.
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i 
CMpT HaUJ.er BHTeJHKOr K,pa:lba 

./1.JIE.KCJIH/l,PJI. llPBOT YJE./l,HHHTE.Jb.4. 
Kpyra cyit61rna asačpana je HeB11Hy mprny Opsor

Cima OTa1,16HHe Hauier l<paJba, KojH je cas Csoj mHBOT
nocaerno 3a nočpo Caor napona II uanperxy Caoje
npncaee.

Y6Hml cy ra MY4KII HenpHjaTeJbH y 1-berosoj BeJIHI(Oj
MHCHj II yje;i.Hlbelba jymHIIX CnoseHa H 6aJ1KaHCKHX napona
H 3a lberon semnrn anean TpajHora MHpa y xaOTH4HOj
Esponn.

lberoaa 6op6a 3a ocno6o1jefhe, fberoa TpHOBHTH
nyT npexo ančaucxe Foarore H cjajHa uočena Hseroaor
nyxa H lberonor opy}l{ja 3a 1<0Ha4HO yjeit11H>efbe jy}l{HHX
Cnoseua noxaaane cy 6opua H paTHIIK3, H itecpHHIITHBHO
ypeljelhe Ilpncaee cjajuor itpmaBHHKa a cae OBO npnnofiano
My je yrnen H nourroaarse uenor UHBHJIH30BaHor CBeTa.

lhjase cayueurha CBHX IJ.p>t<8B3 HHCY 61rne caao aKT
I<YPTOa3Hje seh ity60KO nourrosan.e H BHCOKO npuaaau,e
4oseKy - PaTHHKY - JlpmaBHHKY H Rparsy.

Caojy Hece6H4HOCT + He itpmu Me napon .aa ce 6puHeM
o ce611 H csojaaa, aeh 3a uanpenax napona H npacaee" Jt0-
xaaao je H nocneitfhHM y3ln.axoM „llyaaJTe MM Jyro•
cnaaMIY"·

1-berOBO TeJIO TIO411Ba y JlWBHOj 3a11ym6HHH Y3BHllle
H0r My oua a aena Hserosa >t<HBehe y HaMa JI.OK 6yite Jy
rocnaaale, Kojy heMo 4yearn JlO nocaentser uaurer naxa.

Yitpymelhe reouerapa H reoitern KpaJbeBHHe Jyro
cnasuje Jty6OKO ce 1<nalha KpaJby-My4eHHKY H Kao CBOMe
Jl06pOTBOPY, KojH je npHnOMOrao lllKOJIOBafhy reHepa
u,11ja reoMeTapa.

YnyheHe cy Mapwa11aTy .nsopa 1-berosor Be11HtJaHcTBa KpaJJ>a:
c11e.nehe .nenewe :

Y.npy>Kelbe reoMetapa H reo.neTa KpaJJ>eBHHe Jyroc11asHje .ny6oKo
norpewetto rparHtJHOM CMphy 1-berosor Be11111iaHctsa KpaJJ>a A11eKCaH.npa
npsor 1,1011H, .na H3BOIIHTe npHMIHH H3pa3 eajDy6JJ>er 6011a H cay'lewha
UellOKynttor Halller '1113HCTBa.

Y.apy>Kelbe reoMeTapa H reoJ1eTa KpaJJ>eBHHe Jyroc11asHje Bac MOIIH
.na H3BOIIHTe H3pa3HTH 1-b. B. KpaJby nerpy LlpyroM H KpaJbeBCKOM LloMy
ysepelbe Hallle no.naHH'IKe 0)t3HOCTH H sepHOCTH.

YMeCTO BeHua 611a>KeHOOO'IHBU1eM KpaJby, y.apy>Kelbe ,eoMernpa H
reoMetapa KpaJbeBHHe JyroCJJaBHje npRIIO>KH/10 je xyMaHOM .npylllTBy
.HacywuH x11e6" cyMy o.n 1000 .n11Hapa Ja norpe6e .npyU1rna.
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IKoMeMoparunaa ce.a.unua Y.a,py2Ke.e;.a r'eozae.
rapa H reo.a.era Kpa.7.f>enuae JyrocJ1.anaJe

ffi. B. BuremkoM Kpa.7.f>y A.il.ekcau.a.py I
YJe.a.uuure.7.f>y

Ha K0MeMoparnsttoj ceJJ.HHU:H YJJ.py>Kel-he reoMernpa H reonera
Kparseaaue Jyrocaaaaje ! VVm; V]o je nourry BeJIHKOM l<paJby My

·1.IeHHKY, cJieJJ.ehHM rosopo« npercennaxa M11Jiatta MpaBJbe:

BaCKOJIHKH napon JyroCJIOBeHCKH 6110 je noroheu y cpue,
KaJJ.a je 9. OKT06pa nao n0J.1. KyprnyMHMa ruycuor 3JI0tJHHU:a na]
sehH naui BJIMap, uajxpačpnja Jynax 11 ttajMyJJ.pHjH JJ.p}l{aBHHK
natu BHTeWKH Kpazs Aaexcaunap 4 YjeJJ.HHHTeJb,

Onaj, KOMe je TTpoBHJ.1.HOCT Boxcja J.1.0CYJ.1.HJia JJ.a nosene
OCJI060JJ.HJI34KY 6op6y JyrOCJIOBeHCKOr napona np0THB CBHX
.nywMatta H aenpajaren,a. Onaj KOjH je nocaerao tJHTaB Caoj
}KHBOT 3a CJI060.11:y JyrocJIOBeHCKOr napona, n0fOJ.1.HJI0 je 3JI0·
tJHHatJK0 rane 6am y M0MettTy Ka.II. 611 HMao zta TpHyMcpaJIHO
3aKJbYtJH Csoje rpauaaoano 11 HCTop11cKo zteao, na 3a aasex
ocarypa cJI060.11:y H MHP Caorse aapoziy.

Onaj, 1<oj11 Ce cas 3aJI0}1{110 3a .11:06po H BeJI11tJ11tty Jyro
·.CJIOBeHCK0r aapozta, Onaj KOj11 ce naje HH jezmor rpenyrxa no
xonečao na npeysxe csy oarosopaocr 11 ueao čpeue aaane Ka.II.
je B11.n.eo .na je To norpečuo 11 JJ.a nosene napon cpehaoj 6y
nyhnocra, Taj BeJIHKl1 Kpan, je npoJIH0 H Csojy KpB 11 noJI0}l{110
11 Caoj }1{11B0T na }l{pTBeH11K J.1.0M0BHHe.

Kao CBHM 0CTaJIHM CTaJie}l{HMa raxo je 5Jia}l{eHonotJHBWl1
Kpa,n, noxaaa.ao oco6HTY naxca.y 6am reoverapcxoa craaexcy H

n.eroeox aanopnosr pa.n.y. Y.n.py}l{el-he reoMeTapa H reo.11:eTa o.n.aje
Ha .n.attaWl-hOj K0MeMopaTHBHOj CeJJ.HHU:11 Haj.11:y6Jby nowry y ttaj
sehoj TY3H 11 Mo V]y Y3B11K0M: "CnaBa BttreUJKOM l{paJby AneK

.caH.llPY I YjeJlHHHTeJby."

qyBaheMo JyrocnaBHjy , 

l1CTOBpeMeHO H3pa}l{aBaMo HenOKOJie6Jb11By BepH0CT H Jby6aB
I-beroBoM BeJI11tJattcrny KpaJby TTeTpy li 11 u:eJI0M KpaJbeBCKOM
JloMy.

l*
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Iz.Jave saučešća

Tragična smrt Našeg Viteškog Kralja Aleksandra Prvog-
Ujedinite/ja bolna je odjeknula i u geometarskim redovima.
Počasni pretsednik i jedan od osnivača Medjunarodnog saveza
g. J. Rupčinski izrazio je svoje saučešće Dru Z. Kralju, kao
članu Stalnog odbora, ovim pismom:

Dragi moj brate!
Kakva drama! Vaš uzvišeni Vladaoc pao je od kuršuma

jednog manijaka.
Klanjam se u dubokom poštovanju Hra/ju Aleksandru;

snažnom Vojniku i Heroju veličine Svoje Otadžbine.
Kako ja shvaćam žalost svih Vaših sunarodnikal
Poklonik Mira pao je Vaš Vladaoc uz rame g. Luja.

Bartua vršeći plemenitu misiju: u službi Jugoslavije.
Saopštite svoj mojoj sabraći kod Vas saosećanje koje imam:

u Vašoj tuzi.
Sa najboljim željama Vaš

Brisel 13-X-1934 god. J. Rupčinski s. r.

Od potpretsednika Medjunarodnog saveza geometara, pu
kovnika Vladislava Surmackog iz Varšave primljeno je pismo sa
ovom sadržinom:

Dragi doktore!
Duboko ganut potresnom vescu o tragičnoj smrti ljublje

noga Kralja Vašega, hitam da izrazim svoje iskreno saučešče u
bolu, koji preživljuje cela Jugoslavija, a s njom i jugoslavenski
geometri. nama tako bliski kolege.

Danas sam se vratio u Varšavu posle dvonedeljnog osu
stvovanja na terenskim radovima i time se tumači zadocnjenje
mojega pisma.

Molim da primite, dragi doktore, uverenje o mom iskrenom:
_prijateljstvu i izraz dubokog saučešča.

Varšava, 15-X-1934 god. Vladislav Surmacki s. r.
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mr. Zvonlmir Kralj

Londonski k.one,:res

U Londonu su od 18-21 jula 1934 održana tri zborovanja:
-seđnica Stalnog Odbora, glavna skupština Međunarodnog sa
veza geometara i Peti (V) međunarodni kongres geometara.

Historija udruživanja naše struke zabeležila je posetu stranih
~eometara u najvećem gradu sveta još pred 55 godina, odmah
iza prvog pokušaja da se osnuje geometarska internacionala

,{1878). Tadanji učesnici hvale u izveštajima srdačni prijem, na
koji su naišli kod engleskih drugova. Kolegijalnost je postojala
i u ono vrerne, kad je gardi Albion bio na zlu glasu zbog svoje
politike sjajne izolovanosti. Ipak nisu Englezi bili aktivni u me

-đunarođnom geometarskom udruživanju do Zilricha 1930 - da
konačno na londonskom kongresu ove godine preuzmu i samo
vodstvo Međunarodnoga saveza geometara.

Englezi održavaju tradicije i u najvažnijim pitanjima života
-sa ritualnom strogošću, pa ipak su - opšte je poznato - narod
4iberalnih institucija, narod moderan i napredan. Samo je njima
svojstvena ta sposobnost da dovode u saglasnost ove suprotnosti,
;i mi ih kontinentalci teško razumemo. Isto tako i oni nas malo
znaju, a do najnovijega vremena nisu se mnogo ni starali da
upoznaju naše , prilike. Još prošle godine u Rimu, kad su bili
ipredestinirani za vodstvo federacije, nudili su engleski kolege
mesto stalnog sekretara bilo kojoj evropskoj naciji, jer da ne
raspolažu sa potrebnim poznavanjem naših odnosa. Otuda ta
rezervisanost i njihova duga apstinencija.

Međutim osvedočili smo se da od 1931 god. Kraljevsko
,geografska društvo u Londonu prikuplja propise, planove i ope
rate katastra, zemljišnih knjiga, izvođenja komasacije, kolonizacije
itd. stranih država, i da dva naučnika (Sir Ernest Dowson i V.
L. O. Sheppard) vrše o tome komparativni studij. Još ranije je
stupio .Institut diplomiranih geometara" u članstvo Međunarod
-noga saveza geometara. Činjenica je da su oni danas ugledan i
revnosan član federacije. Možda im je samo nešto prerano na
metnuta dužnost vodstva. Ali sudeći po anglosaksonskoj ozbilj
nosti i solidnosti sa kojom su pripremili kongres, može se po
uzdano verovati da će uložiti sva sretstva i trud, kako bi svoju
novu dužnost izvršili s uspehom.
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Kongresu je sa strane domaćina dat veliki značaj. To j~
istaknuto prisustvom člana dinastije i ministra spoljnih poslova;
aktivnim učešćem ministra zdravlja i pretsednika lonđonskog.
grafstva, prijemom kod lordmajora i šerifa , Brojnim člancima iz
pera članova raznih britanskih naučnih institucija, koji pretstav
ljaju jedan deo stvarnog uspeha kongresa, nastojali su da upo
znaju goste sa svojim prilikama i nazorima.

Prisustvo zvaničnih pretstavnika vlada drugih država podiglo
je još više ugled kongresne priredbe, a delegati udruženja raznih
naroda i obilni prilozi kongresnoj literaturi (oko 60 članaka) živo
su pomogli nastojanje domaćina, geometara Britanske imperije.

Učesnici.
Članovi Međunarodnog saveza geometara jesu udruženja

iz 15 evropskih država. Zborovanjima su prisustvovali delegati
12 udruženja i to iz Belgije, Čehoslovačke, Danske, Engleske.,
Francuske, Holandije, Italije, Jugoslavije, Litve, Poljske, Švaj
carske i Švedske. Nisu bila zastupana udruženja-članovi Letomje,
Rumunlje i Španije,

• Pošto su na kongres bili pozvani svi geometri sveta bez
obzira na to da li su njihova udruženja članovi Saveza ili nisu,
to su bile zastupane i druge neke države bilo po pretstavnicima
vlada, bilo po pojedincima stručnjacima.

Zvanične pretstavnike vlada imale su na kongresu ove dr
žave: Amerika (U. S. A.), Argentina, Belgija, Engleska (a od
njezinih dominiona i kolonija Cej\on, Kenja, Nigerija, Saravak..
Sudan, Taganjika, i Transjordanija) Čile, Kina, Čehoslovačka,
Danska, El Salvator, Francuska, Nernačka, Grčka, Holandi]a, Ita
lija, Meksiko, Nikaragua, Švajcarska i Švedska.

Bilo je učesnika iz 21 države i 11 engleskih dominiona
odnosno kolonija sa svih kontinenata, tako da je ovaj geome
tarski kongres bio ne samo međunarodni nego doista i svetski.,

U brojevima sude lova nje je bilo ovakvo:
Delegati Dame

Arnerika (U. S. A) 3 I
Argentina .
Belgija .

Britanska imperija:
Kanada .
Cejlon .

1
29 9

Ukupno.
4
1

38

I
L
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Delegati Dame Ukupno
Sjedinjene Malajske države 1 1 2
Zlatna Obala . 1 1
Velika Britanija 196 131 327
Kenija 1 1
Nigerija 1 1
Severna Rodezija 2 2
Saravak l 1
Sudan 1 1
Taganjika . 1 2
Transjordanija 1 1 2

Čile l 1
Kina. ] 1
Čehoslovačka 4 1 5
Danska . 6 7
EI Salvador l 1
Francuska . 29 ~ 37
Nemačka 4 4
Grčka 1 1
Holandija 9 4 13

Italija J 9

Jugoslavija 2 2 4
Litva 2 2

Meksiko 1
Nikaragua . l 1
Poljska . 5 2 7
Švedska 6 4 10
š va jcarska. 22 14 36

Svega: 245 180 525

Delegati Udruženja geometara i geodeta Kraljevine Jugo-
slavije bili su: Dr. Zvonlmir Kralj i Stjepan Vuičić, potpretsednik
Glavne Uprave.

Domaćini.
Kongres saziva Međunarodni savez geometara. Organizuje

ga Stalni odbor sa naročitim lokalnim priređivačkim odborom.
Svečanosti i primanja priređuje domaće Udruženje. Tako kažu
Pravila. Međutim Stalni odbor svršava svoju funkciju godinu
dana ranije, kad utvrdi program rada i sastav članova komisija.
U poslovnom delu organizacije zamenjuje ga iza toga pretsed-
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ništvo federacije. Sva ostala briga pada na priređivački odbor,
kojega obrazuje domaće Udruženje. Prema tome su ovoga puta
bili domaćini sastanka Englezi, odnosno član federacije „ Institut
diplomiranih geometara • {Chartered Surveyors Institution) u kom
su najvećim delom okupljeni geometri Britanske imperije.

Udruženje postoji od 1869 god. U representativnoj sali vla
stitog doma u centru Londona uklesana su imena 34 pretsednika,
koji se menjaju svake godine. Znači da je dom podignut već
pred toliko isto godina. Institut ima funkciju, da kažemo u našoj
terminologiji, komore, jer vrši izvesne poslove javne vlasti, ali
je podjedno žarište društvenog života struke.

Kvalifikacija i delokrug britanskog geometra razlikuju se
znatno od naših. Postoje o tome izvrsni članci u kongresnoj
literaturi, pa se nadam da će naš Glasnik doneti neke u prevodu,
jer prostor ovoga izveštaja ne dozvoljava da se na tim pitanjima
duže zadržimo. Ovde ćemo samo ukratko osvetliti njihov položaj
u državi i društvu.

Vojvoda od Jorka nazvao ih je na jednom banketu .služ
benicima svih ostalih struka."

Elegantno štampani program primanja kod lordmajora trebao
je da nas strance u konciznoj formi informiše o protagonistima
današnjih engleskih geometara i o njihovim zaslugama za grad
London. Na naslovnoj strani je stari drvorez, slika razrušenoga
grada iza požara 1666 godine. Ove ličnosti raspravljaju nad ra
zvijenim planovima, treća je kod instrumenta, a ispod toga citat
tadanje kronike " .... Christopher Wren, geometarski general i
glavni arhitekt posle velikog požara Londona pokazuje kralju
Karlu II svoj projekat za obnovu grada•. Oštampan je i faksimil
svojeručnoga izveštaja toga geometra-generala, iz koga proizlazi
da mu je bio poveren i projekat izrade kanala, po kojem će deo
Temze biti plovan i za morske brodove.

U tekstu nas program obaveštava, da gradska biblioteka
čuva detaljne izveštaje trojice njegovih saradnika, koji se nazi
vaju geometrima i dnevnik jednoga od njih (Robert Hooke).

U Velikoj Britaniji ima malo geometara u državnoj službi,
Razloge ćemo navesti docnije. Ovlašćenim civilnim geometrima,
koji su brojni, poveren je veliki delokrug, Sem premeravanja
vrše oni procenu zemljišta, građevnog materijala i preduzeća;
poslove urbanizma i uređenja seoskih poseda; a ima ih koji su
se specijalizirali u šumarstvu, agrikulturi ili stanbenoj higijeni.
(Sem opšte geometarske kvalifikacije dobiva se na osnovu prakse
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i naročitih ispita i specijalna kvalifikacija: jer jasno je da ni jedan
od smrtnih ljudi ne može bili stručnjak za sve te poslove).

Referat Danca Kal Hendriksena konstatuje da je 90¼ uprava
svih poljoprivrednih imanja Engleske u rukama geometara.

Ukaz kraljice Viktorije od 1868 godine koji važi kao statut
"Instituta diplomiranih geometara" definiše geornetarsko umeće
ovako: "veština utvrđivanja vrednosti zemljišta, rudnika i zgrada,
kao i interesa, koji se na njih odnose; sposobnost upravljanja i
unapređivanje nepokretnih imanja; znanje prerneravanja i snimanja
oblika zemljišta, kao i merenje i ocenjivanje rukotvorina."

To je dovoljno da nam se pojam engleskog geometra
potpuno zamagli, kad nas simpatični bibliotekar Instituta Alexander
Goddard u svom kongresnom referatu ne bi pokušao da izvede
na čistinu ovako: Početkom 19 veka bio je kod nas pojam geo
metra u glavnom identičan sa zemljomerom tj. glavna mu je
zadaća bila da premera va zemlju i izrađuje planove. Sredinom
istoga veka vršeno je u Engleskoj veliko proširivanje železničke
mreže i ograđivanje imanja, rešen je desetinski problem, obnov
ljena je poljoprivreda i nastupio je veliki razvitak gradova. Na
stala je potreba na stručnjacima, koji će poznavati zamršena vla
snička i posedovna pitanja na zemljištu, koji će biti kompetentni
savetođavci u pitanjima procene zemljišta te uprave i iskor išća
vanja imanja. Delokrug naših geometara razvio se je prema toj
potrebi. Reč "surveyor" koju upotrebljavamo za geometra znači
u prvom redu inspektora, a onda izvestioca, projektanta, uprav
nika i konačno zemljomera.

Britanski kolege prema svom razgranjenom delokrugu imaju
velik upliv na privredni život, a kako njihova organizacija "In
stitut diplomiranih geometara" budno pazi M ugled struke, on
taj ugled uživaju u punoj meri, Zato su i mogli kao domaćini
da razviju sjaj kongresa, kakvoga još nije bilo na našim sastan
cima a verovatno ga skoro i neće biti.

Sednica Stalnoga odbora
Stalni odbor zasedao je kod okrugloga stola sedničke dvo

rane u domu Instituta.
Pretsednik J. Bertschmann, Švajcarac traži na početku sed

nice zvonce, a donose mu drveni čekić. To je engleski pradavn
običaj da pretsednik zbora lupajući čekićem o stol daje znak po
zornosti, a ne zvonjenjem. Održan je taj običaj verno i na svim,
našim skupovima pa i na banketima.
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Posle pozdravnoga telegrama kralju počela je dne 18. jula
u 9 sati sednica sa ovim dnevnim redom: 1) Konstituisanje, 2)
Zapisnik sednice u Rimu 17 i 18 septembra I 933, 3) Godišnji
izveštaj, 4) Izbor dvojice revizora za pregled računa, 5) Izveštaj
blagajnika, 6) Predlog glavnoj skupštini za izbor pretsednika, ge
neralnog sekretara i blagajnika Saveza, 7) lzvešta] katastarske
komisije, 8) lzveštaj komisije za te hnički rečnik, 9) Pitanja i
eventualija.

Kod konstituisanja priznata su oba jugoslovenska delegata
(Dr. Z. Kralj i S. Vuičić) za članove Stalnoga odbora. Svako
udruženje ima najmanje dva pretstavnika u odboru, na svakih
100 vlastitih članova po jednoga više, ali maksimum pet. Unatoč
toga svaka delegacija ima samo jedan glas. Zapisnik rimske sed·
nice primljen je s malim primedbama. Godišnji izveštaj je upućen
glavnoj skupštini. Pošto su izabrani revizori pronašli račune i knji
govodstvo u redu, odobren je blagajnički izveštaj za 1933 godinu.

Ukupni doprinosi članova (pojedinih udruženja) iznose u
našem novcu oko 50.000.- dinara. Drugih prihoda Međunarodni
savez geometara nije imao. Troškovi uprave iznose oko 4/5 pri
hoda. Prema tome su materijalna sretstva slaba. Istina, udruženja
žrtvuju mnogo više za održanje Saveza opremanjem delegata na
zborovanja, ali baš zbog toga je do sada bila mala kvota za
članarinu. Predlog novih Pravila pred vida da Stalni odbor može
kvotu po članu povisiti od 0,30 do 1 šv, franka, a sern toga svako
udruženje doprinosi od 100 do 200 franaka prema zaključku odbora.

Danska delegacija, koja nije prisustvovala konačnoj redak
ciji predloga Pravila prošle godine u Rimu, žestoko je napala ovu
izmenu. Njihovi motivi bili su u glavnom u tome, da nije pra
vedno, što na svako udruženje pada jednaka osnovna kvota, bilo
to udruženje velike ili male države, sa brojnim članstvom ili s11
malim brojem članova. Kao primer naveli su da njihova organi
zacija broji svega 150 članova, dok "Chartered Surveyors Insti
tution" ima 8200. U živoj debati suprotstavljeno je tim motivima
mišljenje, da Savez mora povećati svoja finansijska sretstva i da
su kod donošenja odluka sva udruženja ravnopravna, pa da i
osnovna kvota mora biti ista. Napose su Englezi objasnili, da ne
smatraju svoje ukupno članstvo kao organizaciju koja je član fe
deracije, već samo one sa teritorije Velike Britanije, kojima je
glavno zanimanje premeravanje zemljišta, a ne i sa ostalih delova
imperije. Konačno je nađeno kompromisno rešenje, da se osnovna
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kvota smanji na 50 šv, franaka i tako izmenjen predlog podne
sen je skupštini.

Kod rešavanja o predlogu za izbor novoga časništva Me
-đunarodnoga saveza geometara Englezi su učinili malo otstupanje
od Pravila. Njima pripadaju tri mesta, pretsednik, sekretar i bla
gajnik. Na tom je broju i ostalo, samo su im data druga zvanja.
Za pretsednika je predložen pukovnik H. C. Cole, član odbora
Instituta, mesto generalnog sekretara i blagajnika držače major
A. H. Killick, sekretar Instituta, a Sir Charles Oott, potpretsednik
Instituta predložen je za trećega potpretsednika Saveza. Dva pot
pretsednlčka mesta pripadaju drugim državama. Tu su delegati

-triju slovenskih zemalja Čehoslovačke, Jugoslavije i Poljske uspeli
da jedno mesto dobije Sioven, pa je predložen Vladislav Sur

-rnacki, prvi delegat poljskoga udruženja, a drugo potpretseđničko
mesto dobio je Ezio Fanti, prvi delegat [talijanskoga udruženja.

Izveštaji katastarske komisije i komisije za tehnički rečnik
-kao stručna raspra vijanja preneta su u delokrug kongresa.

Po svršetku odborske sednice položio je ing. S Bertschrnann,
-đosadanji pretsednik Saveza, u prisustvu svih članova odbora
venac od bronze na spornenploču palih članova engleskoga udru
ženja u svetskom ratu. Spomenploča nalazi se u predvorju geo
metarskoga doma. Venac ima natpis; "Ovaj venac položili su

• Članovi Stalnog odbora Međunarodnog saveza geometara pri
likom kongresa u Londonu l 934 u čast članova Insti tuta diplo
miranih geometara, koji su dali svoje živote za vreme velike
vojne 1914-1918 godine." Iza duboke šutnje svih prisutnih od
jednoga minuta zahvalio je pretsednik Instituta Arnold Alan toplim
rečirna Stalnornu odboru na dirljivom aktu, kojega neće nikada
zaboraviti. Svečani momenat učinio je doista jak utisak.

Glavna skupština
Olavna skupština počela je u 15 časova dne 18. jula 1934

u čitaonici Institutovog doma. Dnevni red: I) Izbor časništva
Saveza. 2) Predlog o izboru časništva kongresa, 3) Izbor članova
komisija, 4) Godišnji poslovni izveštaj generalnog sekretara, 5)
Izveštaj blagajnika, 6) Primanje predloga o izmeni Pravila, 7) Or
ganizaciona saopštenja sekretara priprernnog odbora, 8) Eventualija.

Skupština je aklamacijom izabrala časništvo Međunarodnog
saveza geometara, kako joj je to predložio Stalni odbor. Ista će
lica voditi i kongres, gde će se izvršiti primopredaja pretsed •
ničke duznosti.
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Po predlozima pojedinih udruženja obrazovana su časništva
pojedinih kongresnih komisija. U prvoj je pretsednik Ezio Fanti
(Italija), izvestioc Raymond Vranckx (Belgija), sekretar Walter W.
Needham (Engleska), tumač Klara Baumann. Zasedanje u auli
geometarskog doma. Tema: "Geometar i zemljišni posed",

U drugoj komisiji je pretsednik Theophile Dreux (Francu
ska), izvestioc Dr. Zvonirnir Kralj (Jugoslavija), sekretar V. L. O.
Sheppard (Engleska), tumač G. H. Groves. Zasedanje u čitaonici
"Instituta civilnih inžinjera." Tema: "Katastar i zemljišne knjige."

U trećoj komisiji pretsednik prof. C. F. Baeschlin (Šva]
carska), izvestioc prof. Ir. W. Schermerhorn (Holandija), sekretar
major W. E. Cutsem (Engleska), tumač F. P. Verhaeghe. Zase
danje u nuli .Instltuta civilnih inžlnjera". Tema: "Metode i in
strumenti praktičnog premera zemljišta".

U četvrtoj komisiji pretsednik je Horace W. Langdon (En
gleska), izvestioc Gaston Martiniere (Francuska), sekretar John
M. Theobald (Engleska), tumač A. J. Chesney. Zasedanje u skup
štinskoj sali .Instituta inžinjera mehanike." Tema: .Zvanje geo
metara za prerner građevina".

U petoj komisiji pretsednik je pukovnik Vladislav Surrnacki
(Poljska), izvestioc Patrik Mogensen (Švedska), sekretar S. C.
Wootten (Engleska), tumač pukovnik E. Satchwell. Zasedanje u
sedničkoj sali geometarskog doma. Tema: .Stručno obrazovanje
i stručno organizovanje".

Istu temu raspravlja komisija juniora (V-a) sa gledišta mlađih
generacija. Pretsednik je W. E. A. Buli (Engleska); izvestioc Andre
Prevčt (Belgija), sekretar F. I. Trumper (Engleska), tumač Mar
gareta Stoner. Zasedanje u odborničkoj sali "Instituta civilnih
inžinjera".

Iz izveštaja generalnog sekretara proizlazi, da je gotovo sav
rad uprave bio skoncentrisan na pripreme za održanje kongresa;
stoga ima malo poslovnih događaja. Funkcionisala je komisija za
izradu stručnog rečnika. Najvećim delom se je bavila nivelman
skom terminologijom. Ukupno je utvrdila 500 stručnih naziva.
Katastarska komisija razaslala je članovima federacije izveštaj
svoga pretsednika Dr. Luja Hegga. Najavljeno je skoro začla
njenje Mađarske, dok su udruženja Španije i Rumunije u likvi
daciji, te će samim tim prestati da budu članovi Saveza.

Polažući svoj četvorogodišnji mandat Švajcarci u izveštaju
preporučuju povećanje materijalnih sretstava Saveza i osnivanje-
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stalnog sekretarijata, te opraštajući se zahvaljuju svima kolegama
na saradnji.

Pošto su primljeni na znanje poslovni izveštaj kao i izveštaj
blagajnika, skupština je klicanjem i tapšanjem odala priznanje
staromu časništvu: pretsedniku S. Bertschrnannu iz Zuricha, ge
neralnom sekretaru M. Delessertu iz Ženeve i blagajniku P. Ku
bleru iz Berna.

Glavna skupžtina primila je nakon kratke debate predlog
Stalnog odbora o izmeni Pravila Međunarodnoga saveza geome
tara. Nova Pravila štampana su u našem Glasniku još prošle go
dine; promene su usledile samo kod odredaba o članarini.

Otvaranje kongresa
"Tehnički i naučni sastanci Međunarodnog saveza geome

tara primaju oblik međunarodnih kongresa ... "kažu Pravila. I do
ista, dok su skupština i odbor obavili samo administrativne po
slove, sav stručni rad Petog međunarodnog kongresa geometara
u Londonu izvršen je u njegovim komisijama, koje su svoje re
zultate i deklaracije i rezolucije imele pred plenum. Stvarni rad
je počeo već prilikom samog otvaranja sa stručnim predavanjem
ministra Sir Hilton Younga.

Svečanosti i priredbe, koje prate kongresni rad, jesu mani
festacija i afirmacija misli opštega udruživanja geometara.

Kongres je svečano otvoren 19. jula u ogromnoj skupštin
skoj sali palate Odbora londonskog okruga (London County
Council Hall) kod Westminsterskog mosta.

Sem geometara prisustvovali su pretstavnici vlasti, domaćih
naučnih i stručnih korporacija i prijatelji struke, ukupno oko hi
ljađu lica. Verni običajima svi su Englezi odeveni u „morning
dress", sive žakete i sive cilindere; stranci delom u crnim žake
tima, a većinom u običnim tamnim odelima. Alan Arnold, pret
sednik "Chartered Surveyors Institution" ima zlatni lanac oko
vrata, službeni znak svoje funkcije. Časništvo kongresa i Saveza,
pretsednici, izvestioci i sekretari komisija, prevodioci i vodiči
nose na prsima u znak raspoznavanja kokarde raznih bola, koje
nam objašnjava program. Samo je jedna kokarda potpuno bela;
generalni sekretar, neumorni major A. H. Killick izabrao je za
sebe najskromniji znak.

Tačno u 10 časova zauzimaju mesta na pretsedničkoj tribini
časnici kongresa i pretstavnici vlasti. U početku vodi kongres
stari pretsednik S. Bertschrnann. Čita se odgovor Nj. Veličanstva
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'Kralja Velike Britanije, kojega prisutni slušaju stojeći: .Kralj vam
srdačno zahvaljuje na dobrim željama koje ste mu uputili sa
skupštine geometara sakupljenih na svom međunarodnom kon
gresu. Njegovo Veličanstvo kao Pokrovitelj raduje se, što će
njegov sin prisustvovati prijemu u Guildhallu." (Kralj Đorđe V
je pokrovitelj Instituta diplomiranih geometara).

Prvi uzima reč Lord Snell of Plumstead da pozdravi kon
gres u ime Londonskog okruga, čiji je pretsednik. U svom go
voru je naglasio da zvanje geometara nije neka ođeljena jedinica
već stalež koji je mnogo doprineo napretku društva. Dobro je
učinjeno, što se na sastanku geometara svega sveta međusobno
saopštavaju stečena iskustva i što se tako predaju znanja poje
dinaca celoj federaciji.

Sir Hiltcn Young, minislar zdravlja, saopštio je pozdrav
Stanleya Baldwina, lorda pretsednika ministarskog saveta i pr
voga ministra: .Molim Vas da u zajednici sa Institutom diplo
miranih geometara isporučite moje tople pozdrave svima georne
trima, koji prisustvuju međunarodnom kongresu u Londonu. Ra
dujemo se da ih možemo pozdraviti u našoj sredini, i verujemo
da će oni u toku pojedinih korisnih diskusija po pitanjima svoje
struke naći u našoj državi mnogo interesantnih temata iz širo
koga obima svoje profesije." - "Vaša struka - naglasio je mi
nistar zdravlja - oslanja se na egzaktnu nauku te ima narneru da na
međunarodnom kongresu upoređuje metode i iskustva, koje su
stekli geometri svojim radom u raznim zemljama. lnteresovanje o
razvoju struke je van nacionalnosti, a Vaš komparativni rad treba
da koristi budućnosti." - U produženju govora ukazao je Sir
Hilton Young na tesnu vezu između rada geometarske struke u
Engleskoj i Ministarstva zdravlja. Kod regulacije gradova, uprave
i unapređivanja poljoprivrednih imanja, te procene zemljišta Mi
nistarstvo se služi korisnim savetima ovoga staleža. (Tim je stra
nim učesnicima objašnjeno, zašto je ministar zdravlja na kongresu
zastupao vladu Velike Britanije).

Na ove pozdrave odgovorili su počasni pretsednik Saveza
J. Roupczinsky, dosadanji pretsednik S. Bertschmann i Alan Ar
nold, pretsednik Instituta diplomiranih geometara.

Pošto je kongresu saopšten izbor nove uprave Međunarod
noga saveza geometara skinuo je Švajcarac J. Bertschmann svoju
pretsedničku kokardu i zakačio ju na grudi H. C. Colea, te mu
tako simbolički predao dužnost. Preuzimajući vodstvo kongresa
zahvalio je novi pretsednik Saveza toplim rečima bivšoj upravi
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na uloženom trudu i požrtvovanosti za napredak ove međuna
rodne institucije, što su prisutni popratili burnim aplauzom.

Iza toga je Sir Hilton Young, ministar zdravlja, održao pre
davanje „ Higijena stanova i urbanizam." Engleska je posle rata
podigla 2,330 000 novih kuća za stanovanje, pa su izlaganja pre
davača osnovana na velikom iskustvu. Predavanje je ponovno
ukazalo na saradnju geornetara kod izvođenja državne stanbene
politike. Ovo je prviput u historiji geornetarsklh udruživanja, da je
jedan aktivni ministar učestvovao u stručnom radu sastanka.

Pošto je pretsednik zahvalio ministru, završena je svečanost
otvaranja kongresa.

Rad komisija.
Pet kongresnih komisija i jedna potkomisija zaseđale su,

istovremeno na šest raznih mesta. Pisac može izneti direktna
zapažanja samo o radu druge komisije, gde je bio izvestioc; o
ostalima po čuvenju i pisanim podacima.

Pripremni odbor štampao je sve referate pre početka kon
gresa i dostavio ih članovima komisija, tako da oni nisu čitani.
u sednicama.

Izvestioci su dali opšti pregled referata i odmah je počinjala
debata. Rezolucije komisija nisu odmah umnožene, već su ih iz
rukopisa pročitali pretsednici u plenumu kongresa, koji ih je
primio. Autentični tekst biće obelodanjen u zvaničnom izveštaju
Međunarodnoga saveza geometara. Ovde navodimo tekstove re
zolucija po beleškama i novinskim izveštajima.

Svi predmeti, o kojima je diskutovano, nemaju za nas istu
težinu. Daleko nam je zvanje geometara za premer građevina
(Quantity Surveyor, geornetre-metreur, Baumesser), o čemu je
raspravljala četvrta komisija. Predmeti prve komisije nemaju unu
tarnje veze: neki su van delokruga naših geometara (stanbena
pitanja, upravljanje i iskorišćavanje imanja), a neke smatramo,
svojim pomoćnim znanjima (agrarni odnosi, procena zemljišta i,
zgrada, kriza poljoprivrede i dr.). O njima ćemo govoriti samo
po dužnosti hroničara.

Skoncentrisanu pažnju i puno interesovanje treba da poklo
nimo radu druge, treće i pete (odnosno V-a) komisije, a to su
raspravljanja o katastru u širem značenju, metodama i instrumen
tima geodetskog premera, te o stručnom obrazovanju i reorga
nizovanju geometara. U području ovih pitanja kreće se život i
rad geometara naše države.

Prikazaćemo komisije po redu njihovih oznaka.
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Geometar i posed zemljišta.
Na dnevnom redu prve komisije stajala su ova pitanja:

Sistemi upravljanja i iskorišćavanja imanja, vrste poseda i uslovi
zakupa. Dobivanje površina ziratnoga zemljišta, odvodnjavanje.
Jeftini stanovi. Procena nepokretnosti. Uticaj svetske krize na
vrednost nepokretnih imanja. Urbanizam.

Pitanja bez sumnje imaju veliko značenje, samo u tim pro
blemima kod nas nema geometar prvorazrednu ulogu, pa nas u
prvi čas iznenađuje, što su stavljena u kompetenciju jedne ko
misije geometarskoga kongresa. Objašnjava nam se to proširenim
delokrugom geometara u drugim zemljama, koji smo već kod
pretstavljanja naših domaćina Engleza spomenuli.

Na temu "S vetska kriza i vrednost nepokretnosti" predložili
su referate Albano Rafaelli (Italija) i Zdislav Ludkievicz (Poljska).
Referate »Radnički stanovi" dali su gospođica Evelyn Perry i
Frank Hunt (Engleska), Etienne Chojnicki (Poljska), Guiseppe
Spadavecchia (Italija).

,,O zakupu zemljišta" referisali su B. W. Adkin (Engleska)
i Paul Galaud (Belgija).

"Sisteme upravljanja, poboljšavanja i spajanja zemljišta"
obradili su A. J. Burrows (Engleska), Franz Crick i Joseph
Bergmans (Belgija), Igino Materossi (Italija).

"Uređenje gradova i sela" prestavili su Ma urice Brule (Bel
gija), Stanislav Klužniak (Poljska), Ezio Lornbardi (Italija), O. L.
Pepler (Engleska) i profesor Siegfried Sitte (Austrija).

Mnogi referati mogu pobuditi opšte interesovanje i daju
vredne informacije, premda su kao celina raznorodni i bez veze.
Zadatak komisije bio je težax, a po slučaju u časništvu i član
stvu komisije bili su većinom mlađi ljudi. Dajući preveliki značaj
funkciji geometra u današnjim teškim ekonomskim pitanjima re
zolucija ove komisije izriče želju da geometri raznih zemalja ne
dozvole kako bi im se ograničavao njihov delokrug na području
poljoprivrednog veštačenja, melioracija, parcelacija i urbanizma.
Rezolucija nije stvarni izražaj vrednoga materijala, koji je pri
kupljen a referatima prve komisije, što dakako ne umanjuje
značaj pojedinih referata.

(Nastaviće se)
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